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Sofron Vlad: De unde să începem ? 
Congresul Uniunii Advocaţilor din România 
Pr. Ioan Goron: Ioan Botezătorul. 

C U P R I N S U L : 
Pr. Teodor Ciuruş: Nobilitarea popii Gavril 

Ilea din Bârgău. 
Cronică. 

De u n d e s ă î n c e p e m ? 
Cartea filosofului rus Şploviev „La Rusie 

et l'église universelle", începe cu o legendă 
popttMa despre sf. Nicolae şi sf. Casian. 
Această legendă ne spune că cei doi sfinţi 
au fost trimişi într'q zi din paradis, ca să 
viziteze pământul. în drumul lor au dat 
peste un biet ţăran, care se opintea za
darnic să-şi scoată carul încărcat din no
roiul, în care se afundase. Vino să-i dăm 
o mână de ajutor sărmanului om, zise sf. 
Nicolae tovarăşului său. Acesta refuză pe 
motiv că nu se amestecă în lucrurile cari 
nu-1 privesc şi de teama de a nu-şi mur
dări haina. Sf. Nicolae fără a ţinea seama 
de acest răspuns, intră în tină, puse cura-
gio's umărul şi ajută omului să-şi scoată 
carul din noroi. Când cei doi sfinţi s'au 
întors în raiu, unul cu haina curată şi fru
moasă, iar celalalt cu ea toată ruptă şi mur
dară, sf. Petru întrebă pe cel din urmă, care 
e cauza că el se prezintă în acest ha l? 
Sfântul povesteşte întâmplarea şi atunci sf. 
Petru îl laudă zicând: Fiindcă tu ai ajutat 
aproapelui tău în nevoie, fără să ţii seama 
că îţi murdăreşti haina, tu vei fi sărbătorit 
de 2 ori pe an şi vei fi considerat ca cel 
mai mare sfânt după mine, de toţi ţăranii 
din sf. Rusie. Iar tu sf. Casian, care de 
dragul de a-ţi păstra haina curată ai refuzat 
a da ajutor deaproapelui tău, tu mulţumeş-
te-te cu haina curată şi tu nu vei fi sărbătorit 
de cât numai la 4 ani odată. 

Concepţia populară ne înfăţişează sub 
atitudinea celor doi sfinţi, două feluri dife
rite de a interpreta creştinismul. în atitu

dinea sf. Nicolae ni se prezintă creştinismul 
activ, iar sub cea a sf. Casian, creştinismul 
contemplativ, sau mai mult pasiv, dacă pu
tem să ne exprimăm aşa. Biserica noastră 
în trecutul ei istoric nu a practicat inte
grai, pe cum nici. nu a neglijat complet 
vr'una' din aceste concepţii, ci mai mult 
le-a combinat. 

Cine urmăreşte azi cu atenţiune cursul 
vieţii noastre politice şi sociale, constată 
cu durere că, el se îndreaptă din ce în ce 
mai mult pe alvii streine creştinismului. 
Carul vieţii noastre politice şi sociale, se 
afundă tot mai mult în noroiul păgânismu-
lui. întrebarea este ce atitudine ia biserica 
în faţa acestei privelişti? Va urma exem
plul sf. Casian, va răspunde cu un „nu mă 
amestec în lucrurile cari nu mă privesc" 
şi va rămânea alături de frământările so
ciale, într'o atitudine contemplativă? Ori 
va urma exemplul sf. Nicolae, va intra cu-
ragioasă în vârtejul luptelor şi frământărilor 
vieţii noastre sociale, amestecând în aceste 
frământări ceva din aluatul creştinismului? 
Azi mai mult ca oricând Biserica noastră 
trebue să fie activă, trebue să încreşti-
neze ordinea socială, căci societatea noastră 
poartă pe frontispiciul ei eticheta creştină, 
în realitate însă, practică un păgânism cras. 
Iată ce spunea episcopul din Mencester în 
cuvântarea sa ţinută la congresul din Stock-
holm „S 'a vorbit multe — zicea el — de
spre civilizaţia creştină, dar s'a uitat să se 
aplice creştinismul. Rezultatul a fost că, spi
ritul s'a păstrat separat de materie. Doctri-



nele, bisericile, duminecile şi serviciile di
vine, mergeau împreună într'o trăsură; po
litica, comerţul, industria mergeau în altă 
trăsură, toţi foarte politicoşi, dar îşi păstrau 
distanţa". (Solidaritatea 1925 p. 6 0 ) . 

în cuvintele episcopului de Mencester 
se reoglindeşte perfect şi viaţa noastră so
cială, care aproape în întregime scapă in-
fluinţei principiilor creştine. Pentru schim
barea acestei situaţii s'au făcut şi la noi, 
ca şi în alte ţări atât din partea unor ierarhi 
ca şi din partea unor preoţi de inimă — 
eforturi lăudabile. Aceste încercări rămâu 
totuşi nişte începuturi izolate. 

Se observă lipsa unor principii bine-sta-
bilite, de cari să fie condus clerul nostru 
în întregime şi cari să determine apoi o ac
ţiune unitară şi generală, pentru reincreşti-
narea societăţii. Din acest motiv se pune 
întrebarea, de unde să începem şi cu cine 
să începem ? Cred că nu greşesc afirmând 
că, atât la sate cât şi la oraşe toată aten
ţiunea trebue să se îndrepte asupra creşterii 
tinerimii. în adunările preoţeşti, în confe
rinţe religioase, în reviste bisericeşti, adese 
auzi vorbindu-se şi vezi scriindu-se, despre 
necesitatea reincreştinării societăţii, despre 
apostolatul laic e t c , dar de unde şi cu cine 
să începem, aceasta e întrebarea cardinală? 

Vom începe noi cu reîncreştinarea celor 
bătrâni, cari în mare parte au scăpat de 
sub influinţa directă a bisericii? Ar însemna, 
să procedezi ca şi un grădinar, care ar în
cerca să formeze coroana unui arbore nu 
până el este tânăr şi mlădiţele se pot uşor 
îndoi şi modelă, ci atunci când arborele este 
bătrân, iar mlădiţele crengi groase, cari au 
pierdut mult din mîădioşenia de altădată. 
Acel grădinar care ar neglija să formeze 
coroana arborilor până ei sunt tineri, va 
trebui să plătească mai târziu această ne
glijenţă, dacă ar încerca totuşi acel lucru, 
l-ar obţine numai prin eforturi înzecite. Ori 
pe terenul pastoral cu durere trebue să o 
spunem, noi constatăm prea adesea tocmai 
această neglijenţă şi acele eforturi dispe
rate, de a reface mai târziu ceea ce nu s'a 
făcut la timp. Noi încercăm să îndreptăm 
lumea pe calea bisericii, dupăce a scăpat 
de sub influinţa noastră directă, când preotul 
nu mai vine decât în contact fugar, cu unii 
poate odată pe săptămână, cu alţii însă 
odată pe an, ceea ce e cazul mai ales la 

oraşe. Ne putem da uşor seama, câtă in
fluinţa mai poate avea un preot asupra unui 
astfel de credincios, cu care se întâlneşte 
numai din Paşti în Crăciun, lată pentru ce, 
cel ce vrea să aibă enoriaşi crescuţi în spi
ritul creştinismului, să înceapă cu educaţia 
tinerimii în acest spirit. Deci la întrebarea 
de unde să începem răspund: să începem 
eu creşterea tinerimii în spiritul creştin. 

Auzi adeseori rostindu-se din partea re
prezentanţilor bisericii cuvintele dela sfâr
şitul evangheliei lui Matei: „Drept aceea 
mergând învăţaţi toate neamurile botezân-
du-i în numele Tatălui şi al Fiului şi al 
sf. Duh, învăţându-i să păzească toate câte 
am poruncit vouă..." Mântuitorul a cuprins 
în aceste cuvinte un întreg program misio
nar, care are două părţi distincte. Atât în 
partea întâi, cât şi în partea ultimă a ace
stui program, Mântuitorul stărue asupra ne
cesităţii de a învăţa şi numai în rândul al 
doilea ne vorbeşte despre administrarea tai
nelor. Totuşi cei mai mulţi dintre noi, în 
activitatea noastră pastorală inversăm ordi
nea stabilită de Mântuitorul în acest pro
gram, mărginindu-ne la administrarea taine
lor, lăsând pe al doilea plan acţiunea de 
a învăţa pe alţii să cunoască şi să păstreze 
ceea ce ne-a încredinţat Mântuitorul. Din 
această cauză noi întâlnim adesea până şi în 
rândurile oamenilor pretinşi culţi, o igno
ranţă aproape completă a învăţăturilor cre
ştine. Când întâlnim astfel de cazuri printre 
oamenii culţi, însemnează că învăţământul 
religios a influinţat prea puţin asupra co
pilului din şcoala primară şi a adolescen
tului din şcoala secundară, deşi toţi cei cari 
au absolvat şcoala secundară, s'au împăr
tăşit de acest învăţământ în decurs de 11, 
sau 12 ani, socotind şi cursul primar. Cum 
se explică această ignoranţă însoţită de re
gulă de o apatie faţă de principiile reli
gioase, la tinerii cari au terminat şcoala 
secundară şi cărora li s'a propus studiul 
religiunii în decurs de atâţia an i? Pentru 
a primi răspunsul la această întrebare, tre
bue să ne oprim şi să examinăm pe scurt 
mediul în care trăeşte elevul de şcoala se
cundară, iar pe urmă felul cum se propune 
studiul religiunii în şcoala secundară. 

Mediul ştim că este un factor foarte 
important, care exercitează o influinţa con
siderabilă asupra formării sufleteşti a co-



pilului. Ori mediul orăşenesc cu moravurile 
lui atât de laxe, exercitează o influinţă ne
gativă asupra religiosităţii tinerimii şcolare. 
Procentul cel mai mare din elevii şcoalei 
secundare ni-1 furnizează şi azi satul. Ast
fel partea cea mai mare din populaţia şcoa-
lelor -noastre secundare, este desrădăcinată 
din frageda-i copilărie din sânul familiei 
dela sate, unde tradiţiile religioase sunt încă 
respectate şi adusă la oraşe şi plasată din 
lipsa de mijloace la gazde în cartierele dela 
periferie. în aceste locuri mulţi nu sunt scu
tiţi de a auzi vorbindu-se în faţa lor despre 
lucruri obscene şi de a vedea scene, cari 
numai edificatoare nu sunt. Acesta e mediul 
familiar în care petrec mulţi 10 luni din 
an, tot timpul cât frecventează şcoala se
cundară. O mică parte din cei ce vin dela 
sate şi cari sunt într'o stare materială mai 
bună, sunt plasaţi în familii culte. Din aceste 
familii culte ne vin şi o altă parte din şco
larii noştri. în aceste familii afară de puţine 
excepţii, tradiţiile religioase nu mai sunt 
respectate, iar practicile religioase aproape 
complet neglijate. Aici se vorbeşte cu uşu
rătate şi se zeflemează credinţa şi repre
zentanţii bisericii. Copiii văd dela început 
dacă nu o ostilitate directă, totuşi o indi
ferenţă faţă de credinţele şi practicile reli
gioase. Şcoala în general lucră şi ea nega
tiv din punct de vedere religios. Elevi nu 
numai că nu văd profesorii din când în 
când la biserică, ci li-e dat să audă din 
partea lor dela catedră vorbind cu ironie 
şi uşurătate despre credinţa şi practicele 
religioase. Unii nu se sfiesc să le declare 
în mod autoritar ş i A dogmatic în numele 
ştiinţei, de absurde. în plus se mai adauge 
şi literatura uşoară şi de multeori obscenă, 
de care sunt pline chioşcurile, care căzând 
în manile elevilor îi otrăveşte sufleteşte. 
Cam acesta e mediul orăşenesc în care 
creşte tinerimea noastră şcolară. (Asupra 
acestor lucruri mai pe larg se poate con-
zulta cu mult folos, - studiul temeinic al 
dlui Lucian Bologa „Psichologia vieţii re
ligioase", care aduce contribuţii statistice 
foarte preţioase). 

Ce opunem noi acestui mediu, care lucră 
negativ şi chiar destructiv asupra religiosi
tăţii copilului? Cu ce contrabalansăm noi 
această acţiune defavorabilă creşterii reli
gioasă a copiilor? Trebue să mărturisim 

că, prea adesea mijloacele noastre sunt in
suficiente, pentru a ţinea piept atâtor va
luri contrare creşterii religioasă a tinerimii. 
Nouă ne lipsesc adeseori profesorii, cari ei 
înşişi să fie preocupaţi şi frământaţi serios 
de problemele religioase şi din inima că
rora să ţâşnească elanul necesar pentru 
predarea acestor probleme. în multe cazuri, 
profesorii se mărginesc la nişte manuale, 
cari vor fi având multe date pentru me
morie, multe împărţiri scolastice, le lip
seşte însă elementul care să sguduie inima, 
şi să o facă să vibreze favorabil pentru 
problemele religioase şi morale. Pe lângă 
cauzele enumerate, dacă elevii noştri după 
terminarea şcoalei secundare în mare parte 
sunt indiferenţi faţă de problemele reli-
gioase-morale, se datoreşte şi faptului că, 
învăţământul nostru religios e pus pe baze 
greşite. Credem noi oare că se pot crea 
convingeri religioase îmblătind la nişte ma
nuale s e c i ? Constituţia noastră bisericească 
dă voie mirenilor să participe alături de 
preoţi la conducerea acestei instituţii, în 
raport de doi la unu. Ne mai mirăm noi 
când aceşti laici cari fac parte din corpo
raţiile noastre bisericeşti şi cari ca tineri 
erau indiferenţi de problemele religioase, 
azi aduc în aceste corporaţii interesele lor 
cu totul de altă natură, decât bisericească? 
Câţi dintre aceşti reprezentanţi cari decid 
de bunul mers al bisericii, deşi la o etate 
uneori destul de respectabilă, au cetit Noul 
Testament? Sunt convins că unii nici nu 
l-au avut în mână. Această situaţie bizară 
provine din faptul că, elevii noştri termină 
şcoala secundară, fără să fi avut măcar 
odată Noul Testament în mână, fără să 
mai vorbim despre cetirea lui. La baza în
văţământului religios să stea deci Noul T e 
stament, căci altfel învăţământul nostru re
ligios nu are nici un suport, rămâne sus
pendat în aer. Am avut ocazia să mă aflu 
anul trecut într'o librărie, când un profesor 
de religie cerea o biblie spunând că, trebue 
să o cumpere şi să o aşeze pe catedră să 
o vadă elevii, motivând că aşa pretinde 
programa analitică. Iată păcatul nostru şi 
peirea noastră, dacă nu ne desmetecim şi 
nu ne reculegem! Facem pe terenul edu
caţiei religioase, numai aceea ce ne pretind 
programele analitice, îndeplinim litera şi ne 
scapă spiritul şi intenţiunea celui ce a al-



cătuit programa. Căci nu a fost intenţia 
celui ce a alcătuit programa de a consi
dera Biblia ca o relicvie sfântă, la care 
elevii să se uite de departe, fără a cuteza 
să o atingă. Biblia trebue să fie o carte 
în care tu ca profesor să ceteşti cât mai 
des. Aceasta e oglinda în care trebue să-ţi 
priveşti cât mai des sufletul şi trebue să 
obicinueşti şi pe elevi să se privească şi 
multe coarde din sufletul lor vor fi atinse. 
Alături de sf. Scriptură învăţământul reli
gios să se sprijinească pe o literatură reli
gioasă bine aleasă. în special Noul Testa
ment şi literatura religioasă bine aleasă 
trebue să formeze columnele, pe cari să se 
sprijinească învăţământul nostru religios. 

Concluzia ce se desprinde din cele spuse 
este că, atât la sate cât la oraşe, se im
pune fără întârziere începerea unei acţiuni 
unitare şi generale, a câştiga tinerimea pen
tru principiile creştine. în forma aceasta 
noi vom începe să clădim biserica cu ade
vărat vie a lui Hristos. Altfel putem să ne 
temem de împlinirea unor preziceri cum 
sunt cele ale savantului prof. dela Sorbona, 
Charles Guignebert. Iată ce scrie pe pagina 
ultimă a volumului său „Creştinismul me
dieval şi modern": „Biserica g reacă— zice 
el vorbind de cea ortodoxă, — a avut no
rocul că pănâ în zilele noastre credincioşii ei 
putem zice că aproape nu s'au mişcat. Lu
mea modernă s'a făcut alături de ei şi fără 
ei ; ştiinţa nu i-a turburat, iar critica le-a 
rămas cu totul streină. însă iată că aceasta 
se schimbă, căci prăbuşirea ţarismului in
teresat a menţinea obscurantismul în sfânta 
Rusie, anunţă fără întârziere tulburarea care 
se prelungeşte, aurora vremurilor ştiinţei; 
căci popoarele balcanice vor intra în miş
carea vieţii occidentale; căci supuşii orto
docşi ai marelui imperiu turc vor înceta a 
considera existenţa lor politică şi gruparea 
lor etnică în funcţiune de o confesiune re
ligioasă. Oara laicizării culturii va suna pen
tru toate popoarele. Deşteptarea lor va fi 
lentă fără îndoială, însă ea a început deja 
şi când va fi completă Biserica greacă (or
todoxă), profitând de faptul că ea nu este 
încătuşată printr'un sinod de Trident, (ca 
biserica catolică) va afla poate mijloacele 
de a se adapta noilor necesităţi religioase 
cari se vor afirma atunci. Ne putem îndoi 
de reuşita ei, dar dacă nu va reuşi putem 

fi siguri că va pieri". Deci în faţa curen
telor de laicizare şi antireligioase cari bân-
tue societatea apuseană şi cari în orient se 
manifestă sub forma bolşevismului ateu, 
noi trebue să începem fără întârziere clă
direa bisericii vii a lui Hristos. începutul 
să-1 facem prin tinerime. sofron Vlad. 

Congresul Uniunii Advocaţilor 
din România. 

în ziua de 8 Septemvrie c , după termi
narea serviciului divin, s'a deschis în Cluj 
congresul Uniunii Advocaţilor din România, 
în Sala Teatrului Naţional, sub prezidenţia 
dlui adv. Const. L. Naumescu, de faţă fiind 
P. Sf. Sa Episcopul nostru Nicolae Ivan, 
dl Mihai Popovici, ministrul Justiţiei, Dr. 
Emil Haţeganu, ministrul Ardealului, biroul 
Uniunii Advocaţilor, reprezentanţii celorlalte 
biserici, a Magistraturii şi a Armatei, dele
gaţi ai barourilor din întreagă ţara. 

Cel dintâi a luat cuvântul dl Dr. Alex. 
Dragomir, decanul baroului advocaţilor din 
Cluj şi vice-preşedinte al Uniunii, care în-
tr'o magistrală cuvântare a arătat meritele, 
activitatea naţională, culturală şi juridică a 
advocaţilor români din Ardeal şi părţile ali
pite, în secolul al XIX şi X X . 

A urmat cuvântarea dlui Const. L. Nau
mescu, ca preşedinte al Uniunii, vorbind 
despre procesul memorandului şi eroii lui, 
dela purtarea căruia se împlinesc 4 0 de ani. 
Salută, declarându-1 de preşedinte de onoare 
pe dl Dr. Teodor Mihali, singurul suprave-
ţuitor din cei 14 condamnaţi în procesul 
memorandului. 

Dl T . Mihali luând cuvântul, descrie 
cum a decurs procesul memorandului şi ci
tează curagioasa cuvântare rostită de Dr. 
Ioan Raţiu, în numele acuzaţilor. 

Urmând salutul autorităţilor, vorbeşte dl 
Mihai Popoviciu, -ca ministru al Justiţiei, 
apoi P r e a S f i n ţ i a S a în numele bisericii 
rosteşte următoarea cuvântare: 

Aduc salutul bisericei şi dau Binecuvân
tarea Noastră Arhierească, asupra Asocia
ţiei membrilor corpului advocaţilor din ţară. 

Ar trebui să vă salut în biserica cate
drală care stă neterminatâ şi 7z faţa căreia 
trebuia să stea falnică, proiectată statuie a 



lui Avram Iancu, şi el fost advocat, care 
Ia vreme de nevoie a încins sabia şi s'a 
făcut eroul nostru legendar, „Regele Mun
ţilor". Poate că fiind această statuie nu 
trecea neaniversată ziua împlinirii de 60 
de ani delà moartea lui, amintită de dl pre
şedinte Naumescu. 

în trecutul nu tocmai îndepărtat advo
caţii României mici, prin inteligenţa lor scă
părătoare, prin cunoştinţele lor despre ade
vărurile eterne şi dreptate, au înscris cele 
mai glorioase pagini în istoria ţării. Un 
Tache Ionescu, un C. Disescu, un Dela-
vrancea, — ca să vorbesc numai de cei 
câţiva trecuţi la cele eterne, — prin darul 
lor oratoric, delà bara judecătorească şi 
delà Tribuna parlamentului, au devenit ne
muritori. 

La noi în Ardeal, — advocaţii apărători 
ai drepturilor poporului, — au avut un rol 
şi mai important. în procesele seculari, cu 
proprietarii mari, pentru păşuni şi păduri, 
în procesele urbariale, în procesele de presă, 
şi în procesul cel mare al Memorandului, 
advocaţii români au stors admiraţiunea lu-
mei, prin teza „Drepturile popoarelor nu 
se discută ci se afirmă", care teză a eşit 
biruitoare şi ne-a dus la ziua învierii. 

Advocaţi ca Vincenţiu Babeşiu, Ema-
nuel Gojdu, Dr. Ioan Raţiu, Dr. Corlolan 
Bredicean, Emanuel Ungurean, Partenie 
Cosma, — vorbind tot numai de cei morţi, — 
au repurtat succese de cari şi cu cari ne 
mândrim azi, în viaţa noastră publică de 
aici. 

Azi domnilor nu ştim de ce, imoralitatea 
şi dispreţul de legi, au devenit atotputernice. 
Demagogia îşi poartă veleităţile delà un 
colţ al ţării până la celalalt şi magistratura 
stă de multe ori neputincioasă în faţa ace
stor stări dureroase. 

Dvoastră sunteţi chemaţi să întronaţi 
iar respectul pentru lege şi să îl întronaţi 
faţă de toţi cei ce sunt călcători ai legilor 
omeneşti şi dumnezeeşti. Să rehăbilitaţi nim
bul şi respectul de odinioară al advocatului 
român, ca cei păcătoşi să se teamă de as
primea legii, iar cei drepţi şi cinstiţi să afle 
sprijinul Dvoastre, ca să se creeze în ţara 
noastră o atmosferă de adevărată libertate 
şi legalitate, care să nu lase a se făuri legi 
imorale, cari decretează nimicirea avutului 
celor ce au strâns câte ceva cu cinste şi 

omenie, ca să se acopere datoriile făcute 
de unii risipitori. (Aplauze frenetice). 

Lăsaţi să sune glasul Dvoastre până 
în cele mai îndepărtate colţuri ale ţării, că 
advocaţii români sunt şi vor să fie peatra 
de temelie a unor stări dorite, cari să înalţe 
demnitatea şi prestigiul ţării. 

Acesta e cuvântul bisericii la întrunirea 
Dvoastră de azi. 

Prea Sfinţia Sa a fost îndelung aplaudat. 
Au mai rostit cuvântări de salut al Con

gresului, dnii Ion Agârbiceanu, canonic în 
numele bisericii unite, Dr. Deleu, primarul 
municipiului Cluj, o vorbire memorabilă a 
ţinut şi profesorul Dr. luliu Haţeganu, în 
numele „Atrei". 

Congresul a continuat după masă şi în 
ziua următoare. 

P. Sf. Sa în ziua de Joi a dat o masă 
la care au participat dnii miniştrii şi mem
brii biroului Uniunii Advocaţilor în frunte 
cu preşedintele Const. L. Naumescu. 

Î N A I N T E D E C H R I S T O S 

Ioan Botezătorul. 
„Pocăiţi-vă, că s'a apropiat 

împărăţia ceriurilor." 
Matei 3, 2. 

La plinirea vremii, atunci, când lumea 
dela un capăt la altul gemea în braţele 
desnădejdii, la râul Iordanului Ioan Bote
zătorul vestea cel mai însemnat eveniment 
din istoria omenimei: venirea Mântuitorului. 

Când s'a născut, tatăl lui, smeritul preot 
Zaharia a prorocit, zicând: „Şi tu pruncule, 
prorocul celui prea înalt te vei chema, că 
vei merge înaintea feţii Domnului, să gă
teşti căile lui." 

Şi acum prorocia se îndeplinea; ca un 
glas de leu, care bagă în groază animalele 
deserturilor, ca o trâmbiţă de chemare, cu
vintele lui răsunau aspre şi atrăgeau aten
ţiunea obştească: „Pocăiţi-vă, că s'a apropiat 
împărăţia ceriurilor." „Gătiţi calea Domnu
lui, drepte faceţi cărările lui." 

Poporul lui Israil, care trăia numai în 
aşteptarea lui Mesia, mergea la el din toate 
părţile. Vameşi, farisei, soldaţi şi oameni 
de toată categoria au apucat drumul Ior
danului către Ioan. Ci cuvintele lui de în
tâmpinare erau aspre de tot: „pui de nă-



pârei, cine v'a pus să fugiţi de mânia Cea 
viitoare? — Voi vreţi să eşiţi întru întimpi-
narea celui ce vine? — Voi vreţi să fiţi ce
tăţenii împărăţiei mesianice? — Voi, farisei 
făţarnici, vameşi lacomi, soldaţi asupritori? 
— Voi? — Credeţi, că se găseşte şi pentru 
voi un loc în împărăţia Domnului?" 

Dar cel ce rostea cuvinte aspre avea un 
suflet plin de compătimire; şi când vedea 
frunţile plecate, când vedea în ochii ascul
tătorilor desnădejdea, i se făcea milă de ei 
şi le zicea: Nu desnădăjduiţi! Pe seama 
ori-cui, deci şi pe seama voastră este po
sibilă mântuirea. — Pocăiţi-vă! — Faceţi 
fapte vrednice de pocăinţă! — Voi, fari
seilor, nu fiţi mândrii cu originea voastră 
dela Avraam şi cu îndeplinirea exactă a 
formalităţilor religioase, că fiul lui Dumne
zeu nu caută la faţă, ci la inimă! — Voi, 
vameşi, nu lăcomiţi să adunaţi comori pe 
nemuncite şi cu nedreptul, că nu veţi câş
tiga nimic dobândind lumea toată şi pierr 
zându-vă sufletul! — Voi, soldaţi, îndes-
tuliţi-vă cu plata voastră. 

Pocăiţi-vă! 
La auzul acestor cuvinte, în sufletele 

celor-ce nădăjduiau sincer mântuirea, se re-
întorcea nădejdea. Şi întrebau: ce să facem, 
ca să fim vrednici de a ieşi întru întâmpi
narea Domnului? Răspunsul lui ioan este 
eternizat în Evanghelia dela Luca: „Cel ce 
are două haine, să dea celui ce nu are, şi 
cel ce are bucate, aşijderea să facă." ( 3 , 1 1 ) . 

Pocăiţi-vă! 
Mii de oameni intrau în apa Iordanului, 

primind botezul pocăinţei în semn că vreau 
să înceapă o nouă viaţă. 

Dar nu toţi. Unii veneau la el nădăj
duind să afle în pustie pe crainicul viito
rului împărat, care va lua în stăpânire moş
tenirea lui Avram, a lui David şi a lui S o -
lomon, adunând oaste şi pregătindu-o pen
tru biruinţa finală. Când vedeau aceştia pe 
modestul anahoret îmbrăcat în haină aspră, 
legat cu o funie la brâu în loc de sabie, 
când le auzeau repeţite până la banalitate 
aceleaşi cuvinte de îndemn la pocăinţă, se 
îndepărtau dispreţuitori. 

Pentru alţii, cuvintele lui de mustrare 
erau supărătoare şi îşi ziceau: cine este 
acesta, că îndrăzneşte să ne deie nouă lecţii 
de bună purtare? De ce atrage oamenii 

dela ocupaţiunile lor zilnice, îmbătându-i 
cu visuri deşarte? 

Şi reîncepu vecinica luptă între purtă
torul cuvântului lui Dumnezeu şi stăpâni-
torii lumii acesteia. Irod, Irodiada şi sfet
nicii lor de-oparte, de ceeâlaltă parte Ioan 
Botezătorul singur, fără nici o putere lu
mească, având doar simpatia celor umiliţi 
şi dispreţuiţi de partea lui. Rezultatul aces
tei lupte poate fi uşor ghicit; cel din urmă 
dintre proroci a avut şi el soartea înainta
şilor: a plătit cu viaţa îndrăzneala lui de 
a croi drum nou pe seama omenimei, în-
drumându-o către Mântuitorul. 

Dar ceea-ce îl face viu pe om este su
fletul. Pe acesta călăii lui Irod n'au putut 
să-1 aducă jertfă destrăbălării unei femei şi 
încăpăţinării unor oameni, cari nu voiau să 
renunţe la situaţiile lor sociale. Ioan Bote
zătorul a murit, dar cuvintele lui au rămas 
vecinice şi au ajuns să fie piatra din capul 
unghiului a împărăţiei lui Dumnezeu: 

„Pocăiţi-vă!" 
Numai îndeplinind această condiţiune, 

oamenii pot să ajungă la Christos şi să-1 
urmeze. Pentru a ne putea împărtăşi de 
botezul în duhul lui Iisus, va trebui să fa
cem drumul de peregrinaj la Iordan şi să 
primim dela Ioan botezul pocăinţii. 

Căci oamenii de atunci şi oamenii de 
azi suntem aceiaşi: farisei făţarnici, vameşi 
lacomi şi ostaşi asupritori. Deaceea îndem
nul lui Ioan are şi va avea vecinie aceeaşi 
însemnătate: „Pocăiţi-vă, că s'a apropiat 
împărăţia ceriurilor!" 

în înţălesul lui de toate zilele cuvântul 
pocăinţă înseamnă ^ părerea de rău pentru 
păcatele săvârşite. în gura înaintemergăto-
rului avea un senz mai adânc. înseamnă 
totala noastră desbrăcare de ori-ce deşer
tăciune lumească, de ori-ce îndem al cărnii. 
Mântuitorului îi trebuesc inimi desbrăcate 
de ori-ce patimă, căci numai într'acestea 
este loc destul pentru comorile lui: cre
dinţă, iubire şi nădejde. 

Renaşterea noastră se face prin apa po
căinţii şi prin duhul evangeliei. 

Şi fiindcă drumul acesta a fost croit pe 
seama noastră de Ioan cel destinat din pân
tecele mamei sale pentru slujba Domnului, 
el se numeşte: înaintemergătorul. Cel din
tâi martir al creştinătăţii, cel din urmă din
tre profeţi. 



El este puntea de trecere dela Testa
mentul vechiu la Testamentul nou. Dela 
Dumnezeu, care grăia fiilor săi aleşi prin 
proroci, dela Dumnezeul legii şi al osândei 
la Dumnezeu, care s'a pogorît între oa
meni spre a le aduce îndurare şi mântuire. 

Este prorocul, care a vestit venirea a-
propiată a împărăţiei lui Dumnezeu şi a 
murit fără să o vadă. Că deşi i-a desco
perit glas dumnezeiesc prezenţa între oa
meni a Mesiei, în sufletul lui scârbit de 
răutatea oamenilor mai era o umbră de în
doială. Deaceea a trimis solie la Iisus, cu 
îndatorirea să aducă răspunsul lui catego
ric la întrebarea: „Tu eşti cela ce vine, au 
pe altul să aşteptăm?" în umezeala închi
sorii, în pragul morţii a avut mângăerea să 
audă răspunsul Mântuitorului: „Mergând 
spuneţi lui Ioan cele ce auziţi şi vedeţi: orbii 
văd şi şchiopii umblă, leproşii se cureţesc 
şi surzii aud, morţii se scoală şi săracilor 
bine se vesteşte." (Matei 11 , 3 — 5 ) . Erau 
cuvinte proroceşti şi se refereau la Mesia. 

Acum putea să moară liniştit. Irod pu
tea să-i ia capul, dar nu-i putea lua con
vingerea, că împărăţia lui Dumnezeu e a-
proape de realizare. 

Acuma era sigur, că propovăduirea lui 
în pustie n'a fost zadarnică; omenimea pu
tea să tragă cel mai mare folos de pe urma 
cuvintelor Lui: „pocăiţi-vă, că s'a apropiat 
împărăţia ceriurilor". 

în zilele noastre, cuvintele acestea au 
răsunetul de atunci. Unii îl ascultă, alţii îl 
dispreţuesc, alţii îl osândesc, ca pe unul ce 
ne strică bucuriile zilnice. 

Totuşi, drumul mântuirii are cea mai 
importantă staţiune în pustia Iudeii, la Ioan 
Botezătorul. 

El este propovăduitorul trist al veseliei 
ce va să vină. 

Mâncător de lăcuste în preajma us-
păţului. 

Cel din urmă proroc şi cel dintâi martir. 
Creştinismul purcede dela cuvintele Lui: 

„Pocăiţi-vă, că s'a apropiat împărăţia ce -
r i u r i l o r ! " Pr. Ioan Goron. 

Atragem atenţiunea cetitorilor noştri 
preoţi, asupra articolelor semnate de pr. 
Sofron Vlad profesor de religie, în chestiu
nea atât de actuală a catehizaţiei. 

Nobilitarea 
popii Gavril Ilea din Bârgău. 

(19 Februarie 1682). 

Acest popă Gavril Ilea era din Bârgăul-
de-sus, adică Josenii-Bârgăului de acum. 
Pentru lămurirea localităţii observ că, în 
trecut valea Bârgăului era împărţită în 2 
grupuri mari, Bârgăul-derjos şi de sus. Cel 
dintâi era format din satul Rusul-Bârgăului, 
iar cel din urmă din celelalte 6 sate anume: 
Joseni, Mijloceni, Suseni, Prund, Bistriţa şi 
Ti ha. 

După cât se ştie din notiţele ce le-am 
cules, popa Gavril Ilea zis Secară era un 
preot de frunte şi bogat în valea Bârgăului. 
Lui îi încredinţează popa Miron din Sân-
georz, ca unui frate ce-i era, zidirea bise
ricii din Rusul-Bârgăului, pe care popa Mi
ron o clădeşte după anii 1650 în dar cre
dincioşilor din numita parohie. Păstorirea 
lui a fost de lungă durată. Datorita iste
ţimii sale şi caracteristicii lui de „adevărat 
păstor sufletesc" cum însuş principele îl 
numeşte, a putut obţine favorul de „nemeş" 
dela darnicul principe Apafi, care în anul 
1667 a cercetat Bârgăul. 

Drept recunoştinţă Apafi, la 19 Februa
rie 1682, îl ridică „pe popa Gavril şi Sălă-
văstru, Drafota, Login, Grigore, Ioan şi Toa -
der a lui născuţi feciori" la rangul de nobil 
şi „dă de ştire cu această înştiinţare tutu
ror acelora căror li se cuvine a şti, că noi 
de-oparte prin recomandaţia credincioşilor 
noştri sfetnici, de altă parte pentru arătate 
şi de cinste vrednice făcute şi nouă plă
cute lucruri şi vrednicii, îl cinstim. 

„Pentru cunoştinţa acestei adevărate şi 
depline nemeşii li sîa dat lor acest semn 
crăesc şi semn de pavăză albastru. înlăuntru 
într'ânsul (adică în semn) un om cu haine 
preoţeşti îmbrăcat, care ţine în manile sale 
cartea sfintei Scripturi. De-asupra semnului 
de pavăză este un coif de fier pus şi cu o 
stemă crăiască acoperit, care cu multe măr
gele şi pietrii scumpe îi împodobit". 

Natural că, această situaţie excepţio
nală aducea multe îmbunătăţiri în viaţa so
cială. Era considerat în rândurile nemeşilor 
adevăraţi, se împărtăşeau de cinstea ace
lora, slobozenie şi alte daruri pe cari ace
ştia le primiau. Pentru trebuinţele de ma
nifestare „după obiceiul altor adevăraţi, 



născuţi, ne'ndoiţi şi însemnaţi nemeşi", i se 
îngădue a purta semnul pe tot feliul de 
arme, ţinte, steaguri, peceţi, inele, case şi 
mormânturi. 

Acest sistem de împărtăşire a darului 
libertăţii, este încă o dovadă despre asu
pririle şi năcazurile în cari se sbătea preo
ţimea unui popor de baştină, dar despoiat 
de orice drept omenesc. 

Am spicuit aceste date din trecut, de 
pe copia diplomii de nobilitare ce se află 
în colecţia mea de acte vechi. Scopul meu 
a fost ca, cununa numelor de preoţi „ne
meşi" să fie întregită şi cu a acestui popă 
vrednic, a cărui viaţă se va oglindi mai 
desăvârşit în lumina faptelor întregului ţinut, 
ce 'ncurând le voiu descrie. P r T C i u r u s 
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Sfinţire de biserică. Duminecă, în 18 
Sept. c , se va săvârşi sfinţirea bisericii din 
Chiochiş, protopopiatul Dejului, de către P. 
Sf. Sa Dr. Ioan Stroia, episcopul Armatei, 
ca mandatar al Prea Sf. Sale Episcopului 
nostru. Din centru va fi însoţit: de prot. D. 
Antal şi protodiacon Dr. Ioan Vască, pre
cum şi de corul episcopiei. 

La examenul de cvalificaţie preo
ţească, ţinut în săptămâna trecută, au reuşit 
cu foarte bine: Biji Dumitru, Bompa Traian, 
Clonţa Ion, Coteţ Radu, Filip Aurel, Mol-
dovan Constantin, Puia Nicolae, Rusu Du
mitru, Şendrea Pavel, — bine: Apahidean 
Ioachim, Albu Gheorghe, Bărdăşan Carol, 
Bun'ea Ion, Bucur Teodor, Chiorean Ion, 
Cioara Constantin, Drăgoi Teodor, Grobei 
Eugen, Groza Laurenţiu, Hânza Ion, Matei 
Vasile, Todea Vaier, Vârvaş Vaier. 

Asasinarea preotului Ioan Ursa din 
Meteş. Dumineca trecută ne-a sosit îngro
zitoarea veste că venerabilul preot Ioan Ursa 
din Meteş, protopopiatul Albei Iulia în vârstă 
de 74 ani, în noaptea de Sâmbătă înspre 
Duminecă (4 Sept.) a fost călcat de hoţi 
(streini de comună) cari sculându-1 din' 
somn i-au cerut bani. în spaima lui preotul, 
care auzea cam greu, se vede că â făcut 
un gest de împotrivire, căci bandiţii l-au 
lovit cu un topor omorându-1 pe loc. La 

strigătul lui de moarte s'a trezit şi preo
teasa, pe care apoi hoţii terorizându-o au 
silit-o să le dea banii ce-i avea şi câteva 
•obiecte de aur. Smulgându-i şi cerceii din 
urechi, preoteasa a căzut leşinată. Până s'a 
trezit şi â  dat alarma în sat hoţii au dis
părut. — înmormântarea a avut loc în ziua 
de Marţi, 6 Septemvrie c , în jalea între
gului sat şi regretul întregului protopopiat. 
— Bunul Dumnezeu să-1 odihnească între 
mucenicii Lui. 

Sfinţire de cruce în Ocna-Dejului. 
Această parohie la înfiinţarea căreia în anul 
1928 s'au pus atâtea piedeci, iar după în
fiinţare i s'au înfăţişat ca în caleidoscop 
atâtea ademeniri pentru a o destrăma, as
tăzi este în deplină înflorire. Inscripţia de 
pe crucea aşezată în marginea din spre 
miază-zi a comunei, vesteşte trecătorilor pe 
drum că credincioşii români ortodocşi o au 
ridicat, dând dovadă că ştiu să se afirme 
prin contribuţie benevolă chiar şi în aceste 
împrejurări grele. Sfinţirea s'a oficiat Du
minecă înainte de sf. Avarie prin P. On. pro
topop Z. Mânu dela Dej, Dr. V. Rebreanu 
preot-profesor şi parohul local Alexandru 
Borda, din îndemnul căruia s'a ridicat acea
stă sfântă Cruce. 

Sanatorul Dr. Cozmuţa. De mai mulţi 
ani s'a ridicat în Cluj pe' Cetăţue (fosta 
Fellegvâr) un sanator pentru bolnavii de 
plămâni. Sanatorul este clădit după prin
cipiile medicale cele mai moderne şi con
dus de dl Dr. Cozmuţa, proprietarul insti
tuţiei, specialist reputat, cu experienţă în
delungată în străinătate. Aranjat cu tot con
fortul necesar acest aşezământ umanitar 
oferă multor bolnavi tămăduirea şi alinarea 
suferinţelor. Direcţiunea Sanatorului, având 
în vedere vremile grele prin cari trece şi 
preoţimea română, a luat hotărîrea să ofere 
o reducere de taxe de zece procente atât. 
la întreţinere cât şi la tratamentul medical 
pe seama preoţilor şi a familiilor lor, cari 
sufăr de boli pulmonare. Preoţimea şi fa
miliile preoţeşti, cari au nevoe de trata
ment, vor găsi aci cu mijloace reduse o 
îngrijire bună şi pricepută în tămăduirea 
acestor boale. Aducem aceasta la cuno
ştinţa celor interesaţi ca să caute să bene
ficieze de favorurile oferite de acest sanator. 




